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 پاســتیل و اســمارتیزهای خوش رنگ غیر
مجاز  مسئول بخش رنگ آزمایشگاه مرجع سازمان غذا 
و دارو گفت: رنگ هایی که در پاستیل هاو اسمارتیزهای 

خارجی به کار برده می شود، برای ایرانیان مضر است.
رشیدی مسئول بخش رنگ آزمایشگاه مرجع سازمان 

غذا و دارو  گفت:...

ثبــت جهانی دو محصول مهــم ایران در 
ســازمان جهانی مالکیت فکری  مدیرکل 
دفتر حمایت از مالکیت صنعتی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت از ثبت جهانی دو محصول مهم ایران شــامل 
رطب بم کرمان و انار ســاوه و همچنین فرش دستباف 

14 منطقه ایران خبرداد...

بازار فروش چای داخلی در لاهیجان رونق 
می گیرد  بازار محلــی عرضه چای در لاهیجان 
پایتخت چای ایران، پس از یک دهه رکود درحال شکوفا 

شدن است. 
تهاجم قدرتمندانه چای خارجی در دهه های گذشته...

گیاهــان دارویی و زعفــران صاحب متولی 
شدند  مجری طــرح ملی فرآوری گیاهان دارویی و 
زعفران منصوب شد.   به نقل از پایگاه اطلاع رسانی وزارت 
جهاد کشــاورزی، طی حکمی از سوی علی اکبر مهرفرد، 
قائم مقــام وزیر جهاد در امور بازرگانی، »مســعود نجف 

نجفی« به عنوان مجری طرح ملی فرآوری...  

پیش بینی رشد ۲۰ درصدی صادرات صنایع 
غذایــی  صنایع غذایی از صنایــع مهم در عرصه 
صادرات به شــمار می روند که در سال جاری رشد ۲۰ 
درصدی صادرات برای آنها پیش بینی شده، اما با توجه 

به مشکلات ایجاد شده در تامین مواد اولیه...

نگذاریم حتی یک دانه گندم هم از بین برود!     
اگر بخواهیم به بارزترین دســتاورد کشاورزی در سال 
گذشته زراعی و حتی ســالیان متمادی پیشین اشاره 
ای داشته باشیم، شاید با صراحت و قاطعیت بگوییم: » 
گندم«، یعنی تولید بالغ بر 14 میلیون تن و البته خرید 

بیش از 11 میلیون و 5۰۰ هزار تن از این...
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پاستیل و اسمارتیزهای خوش رنگ غیرمجاز
 پاستیل های تقلبی وارد بازار می شود

مسئول بخش رنگ آزمایشگاه مرجع سازمان غذا و دارو گفت: 
رنگ هایی که در پاستیل هاو اسمارتیزهای خارجی به کار برده 

می شود، برای ایرانیان مضر است. 
رشیدی مســئول بخش رنگ آزمایشگاه مرجع سازمان غذا و 
دارو  گفت: تنقلاتی که طرفداران آن بیشــتر کودکان هستند، 
بایــد تولید داخل باشــد چراکه رنگ های مورد اســتفاده در 
پاســتیل و اســمارتیزهای برند خارجی می تواند برای ایرانیان 

مضر باشد.
رشــیدی ادامه داد: به علت تفاوت نژادی که بین ما و مردمان 
کشــورهای تولید کننده وجود دارد، بدن ما واکنش شدیدتری 
نســبت به رنگهــای خوراکی خارجی از خود نشــان می دهد.

همانطور که معیار محصولات خارجی برای حلال یا حرام بودن 

مواد خوراکی، با اســتاندارد ما مطابقت ندارد، رنگ های مورد 
استفاده آنها نیز در استاندارد ما تعریف نشده است.

وی با بیان اینکه اگر پاستیل از مبادی قانونی وارد شود، تحت 
نظارت است، افزود: پاستیل های وارداتی پس از بررسی رنگ و 
کیفیت، مجوز می گیرند، اما پاستیل هایی که از طریق قاچاق 
وارد کشور شده، معلوم نیست به کجا رفته و سپس در مغاز ها 

توزیع می شوند.
مسئول بخش رنگ آزمایشگاه مرجع سازمان غذا و دارو عنوان 
کرد: برخی مواقع پاســتیل هایی که از مسیر قاچاق وارد کشور 
می شــود را به آزمایشــگاه آورده و آزمایش می کنیم. پس از 
آزمایش متوجه وجود مواد و رنگ های غیرمجاز می شــویم به 

همین دلیل توصیه ما استفاده از تنقلات تولید داخل است.
رشــیدی  تصریح کرد:  پاســتیل های داخلــی تحت نظارت 
همیشــگی ما هستند به طوری که هر چهار یا پنج ماه یک بار 
مورد آزمایش قرار می گیرند اما آزمایش مجدد پاســتیل های 

خارجی  شاید سالی یکبار اتفاق بیفتد.
باشگاه خبرنگاران جوان

ثبت جهانی دو محصول مهم ایران در سازمان جهانی مالکیت فکری
مدیرکل دفتر حمایت از مالکیت صنعتی 
وزارت صنعــت، معدن و تجــارت از ثبت 
جهانی دو محصول مهم ایران شامل رطب 
بــم کرمان و انار ســاوه و همچنین فرش 

دستباف 14 منطقه ایران خبرداد. 
مهــدی میرصالحی اظهار داشــت: 14 
منطقــه فرش ایران شــامل فرش مناطق 
اردکان، ایلام، ترکمن جرگلان و بجنورد، 
کــردی خراســان شــمالی، چهارمحال و 
بختیــاری، ســردرود آذربایجان شــرقی، 
سیســتان و بلوچستان، قشــقایی فارس، 
گبه فارس، لرستان، مود بیرجند، قهستان، 
ورامین و سنقر کلیایی کرمانشاه  است که 
توسط این دفتر در سازمان جهانی مالکیت 
فکــری )WIPO( به ثبت جهانی نشــان 

جغرافیایی رسید.
وی یادآور شد:  فرایند انجام کار از اوایل 
سال گذشته آغاز و پس از مطالعات امکان 
ســنجی برای هر کالا و محصول، اقدامات 
ثبت ملی که شــامل تنظیــم اظهارنامه و 
تشــکیل پرونده و دو بار آگهی در رزونامه 
رســمی در بازه هــای زمانــی 1 و ۲ ماه 

می باشد انجام شد.
میرصالحی ادامه داد:  ســپس تشــکیل 
پرونده ثبت جهانی شامل تنظیم اظهار نامه 
لیســبون، تهیه گزارش کامل کارشناسی 
برای هر محصول و تهیه کلیه مســتندات 
لازم و ارسال آن به سازمان جهانی مالکیت 

فکری )wipo( صورت گرفت.
به گفته وی؛  فرآیند انجام کار در سازمان 

مزبور حدودا 6 تا 8 ماه به طول می انجامد 
که ابتدا پرونده مورد بررســی کارشناسی 
قار می گیرد و ســپس به کشورهای عضو 
معاهده لیســبون ارسال شده و در صورت 
عدم ادعا و ا عتراض از ســوی کشورهای 
مذکور به مرحله ثبت و صدور ثبت جهانی 

می انجامد.
به گزارش شاتا، از مزیتهای ثبت جهانی 
یــک کالا یا محصول شــامل صــادرات 
محصــول و کالای ایرانــی با نــام ایران ، 
امتیــاز انحصــار صادرات محصــول برای 
ایــران ، افزایش قیمت صادراتی محصول و 
در نهایت افزایش ارزش افزوده محصولات 

خواهد بود.
باشگاه خبرنگاران جوان
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انجمــن واردکنندگان برنج ایران در نامــه ای خطاب به وزیر 
جهادکشاورزی خواستار رعایت ممنوعیت واردات برنج از سوی 

همه واردکنندگان شد. 
انجمــن واردکنندگان برنج ایران در نامه ای خطاب به حجتی 
وزیر جهاد کشاورزی در تاریخ ۲8 تیرماه نسبت به واردات برنج 

هندی در فصل برداشت برنج داخلی هشدار داد.
این نامه دو روز قبل از آغاز فصل ممنوعیت واردات برنج صادر 
شده و در آن نسبت به خرید برنج از کشور هندوستان و واردات 

آن در ماههایــی که ممنوعیت واردات برنج اعمال می شــود به 
وزیر جهاد کشاورزی هشدار داده شده است.

رئیس انجمن واردکنندگان برنج  تصریح کرده اســت که دو 
شرکت اقدام به خرید برنج از کشور هندوستان نموده اند و قصد 

دارند محموله های برنج  را وارد کشور کنند.
وی در این نامه احتمال داده اســت که شرکتهای واردکننده 
از طریق پیگیری موضوع از دیوان عدالت اداری، خواســتار لغو 

بخشنامه ممنوعیت واردات شوند

دبیر انجمن برنج کشــور گفت: انتظــار بر این بود که با 
ورود برنــج جدید قیمت این محصول در بازار کاهش پیدا 

کند اما مشاهده می شود که قیمت همچنان بالاست. 
جمیل علیزاده شایق -دبیر انجمن برنج کشور- ، میزان 
تولید برنج در ســال جاری را از لحاظ کمی و کیفی بسیار 
مناســب ارزیابی و کف تولیدات را دو میلیون ۲۰۰ هزار 

تن اعلام کرد.
شــایق در ادامه در پاسخ به این سوال که قیمت برنج با 
توجه به عرضه محصول جدید در چه وضعیتی قرار دارد، 
بیان داشــت: قیمت برنج در ایام عید دچار افزایش قابل 
توجهی شد.در فروردین قیمت برنج با وجود هشدارهایی 
که انجمن برنج داده بود روند افزایشی پیدا کرد و اراده ای 
برای ریشه یابی و جلوگیری از افزایش قیمت وجود نداشت 
و به همین خاطر شاهد رشد غیر عادی قیمت این محصول 
در بازار بوده ایم؛ یعنی 5۰ درصد به قیمت برنج افزوده شد 
که در چند ســال اخیر بی سابقه بوده است.حتی از دولت 
درخواست کردیم که نظارت کند اما گوش شنوایی نبود.

او افزود: طبق معمول هر ســال باید در مرداد و شهریور 
شاهد کاهش قیمت باشیم؛ اما متاسفانه در این دوماه نیز 
قیمت ها 5۰ درصد رشد داشــته است؛ البته در مناطقی 
که این محصولات کشــت می شود قیمت ثابت بوده است 
اما در دیگر شهرهای بزرگ افزایش داشته است.در تهران 
هر کســی برای خودش قیمت تعیین می کند و کسی هم 
زورش به آنها نمی رســد، ســازمان های نظارتی در خواب 
هســتند و به نظر می رســد عده ای از این افزایش قیمت 
ســود می برند چرا که مردم را به سمت برنج های وارداتی 

سوق می دهند.
شایق تاکید کرد: طبق آمار فائو قیمت جهانی برنج های 

صادراتی از سال ۲۰15 روند کاهشی داشته است؛ بنابراین 
نرخ جهانی برنج های صادراتی کاهش یافته است؛ اما وقتی 

در تهران عرضه می شود گرانتر به فروش می رسد .
او در واکنش به اعلام وزارت جهاد کشــاورزی مبنی بر 
اینکه تا ســال ۹۹ میزان تولید برنج در اســتان های غیر 
شمالی به صفر خواهد رسید بیان داشت: این بیشتر شبیه 
به یک جوک اســت؛ چرا که با توجه به افزایش تولید در 
سال جاری سطح زیر کشت برنج در 14 استانی که وزارت 
جهاد کشــاورزی ممنوع کرد ، افزایش نیز یافته است. چه 

راهی برای جلوگیری از این کار دارند؟
شایق ادامه داد: یکی از مسئولان این وزارتخانه می گوید 
در سال گذشته 1 میلیون و ۹۰۰ هزار تن برنج تولید شده 
اســت و امسال نیز این عدد به ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار تن 
رسیده است؛ یعنی با توجه به ادعای این وزارتخانه مبنی 
بر اینکه در مقابل کشت برنج در این 14 استان ایستادگی 
کرده اســت پس افزایش ۲5 درصدی تولید برنج چگونه 
حاصل شده است؟وزارت جهاد کشاورزی با شرایطی که از 
عدم حمایت از ارقام پرمحصول بوجود آمده اســت چگونه 
با اعمال ممنوعیت در 14 اســتان موفــق به افزایش ۲5 

درصدی تولید شده است؟
شایق تاکید کرد: متاســفانه وزارت جهاد کشاورزی که 
باید حامی تولید باشد مسئول تنظیم بازار هم شده است 
که برخی سیاست ها باعث می شود تولید داخلی ضرر کند؛ 
از طرفی دیگر، سازمان های زیادی با عنوان نظارت داریم 
که می توان به سازمان تعزیرات حکومتی ، سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و سازمان های متنوع بازرسی اشاره کرد 
اما معلوم نیست تلاش های آنها در کجا باید کارساز باشد.
ایلنا

هشدار انجمن واردکنندگان برنج نسبت به واردات در فصل ممنوعه

سازمان های نظارتی در خوابند
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بازار فروش چای داخلی در لاهیجان رونق می گیرد

بازار محلــی عرضه چای در لاهیجان 
پایتخت چای ایــران، پس از یک دهه 

رکود درحال شکوفا شدن است. 
تهاجم قدرتمندانــه چای خارجی در 
دهه های گذشته با پشتیبانی های قوی 
تبلیغاتــی و جریان هــای رانتی تاب و 
توان از بازار محلی چای شهرهای چای 
خیز شــمال را گرفته بود ، این تهاجم 
گسترده تا عمق جان مصرف کنندگان 
نفوذ کرد و تغییر ذائقه های شهروندان 

ایرانی را در پی داشت.
حتی بازارهای محلی شــهرهای چای 
خیز نیز در مقابل این هجوم قدرتمندانه 
توان مقابله خود را از دست دادند و بازار 
مصرف داخلی در تســخیر کمپانی ها و 

فروشندگان چای خارجی در آمد.
در این ســال های رکود، هنر کارخانه 
های چای ســازی این بود که بهترین 
چای های برگ ســبز برداشــت شه از 
باغ های شمال را در انبارهای مرطوب 
ســازمان تعاون روســتایی انباشــت و 

تبدیل به تفاله کنند.
انبارهــا ناگهــان با انبوهــی از چای 
های چندین ســاله که حاصل دسترنج 
کشــاورزان بود مواجه شدند و از سویی 
نیز با تغییر ذائقه ها به سوی چای های 
پر رنگ و لعاب خارجی منجر به نخریدن 
چای داخلی شد که ورشکستگی صنعت 

چای کشور را در پی داشت .
در این شــرایط غیر متعــادل ، چای 

تولید داخلی توان ایستادگی در مقابل 
بســته های شــکیل ولی بــی کیفیت 
چای های خــوش آب و رنگ خارجی 
را نداشت و بازارهای داخلی ایران یکی 
پس از دیگری به تسخیر کمپانی های 

چای خارجی درآمد.
اما دیــری نپایید که این رنگ و لعاب 
و چایی خارجی سرشار از مواد افزودنی 
های مضر بر همگان آشکار شد و میل به 
چای طبیعی و با کیفیت داخلی افزایش 
یافت از طرفی هم با تدابیر دولت تدبیر 
و امید، صدها تن چای انباشــته شــده 
ســنواتی در این انبارها نابود و از ورود 
آن به بازار داخلی جلوگیری بعمل آمد.
طی چند ســال اخیر با حمایت های 
دولت از صنعت چای و چایکاران شمال 
و پی بردن ذائقه های ایرانی به کیفیت 
چــای داخلی میل به عطر و طعم چای 
داخلی افزایش یافته اســت که به گفته 
کارشناســان ســازمان چای کشور هم 
اکنون فــروش چای داخلی به ســال 
رسیده است و انبارهای سازمان چای و 
تعاون روستایی دیگر محلی برای دپوی 

چای داخلی نیستند.
این روزها در شــهرهای چایی خیزی 
مانند لاهیجان ، املش ، لنگرود و فومن 
چای خارجی خرید و مصرف نمی شود 
و بازار فروش چایی های خارجی کساد 

شده است.
بسیاری از مسافران و گردشگرانی که 

به شــهرهای چای خیز بویژه لاهیجان 
پایتخت چای ایران می آیند یا از روی 
عــرق ملی و یا با پی بــردن به ماهیت 
طبیعــی چــای تولید داخلــی؛ دنبال 
دســترنج هموطنــان خود کــه بدون 
،می  هســتند  مصنونی  های  اســانس 

گردند.
هم اکنون داد و ستد چای در بازارهای 
داخلی بویژه در لاهیجان در حال رونق 
گرفتن است و خریدو فروش چای تولید 
کارخانه های داخلی رونق دارد و گاهی 
نیز تولید دستی یا سنتی نیز مشتریان 

خاصی دارد.
یک کارشــناس و مشاورفنی صندوق 
ملــی حمایت از توســعه صنعت چای 
کشــور به خبرنــگار ایرنا مــی گوید: 
کارخانه های تولید کننده چای با برند 
خوشنام در فروش چای دغدغه ندارند 
و نبود چای خارجی در بازارشــهرهای 
چای خیز نشان از استقبال ایرانیان در 

مصرف چای ایرانی است.
ســیدعبدالله میرحسینی مقدم افزود: 
چای داخلی در مقایســه با چایی های 
وارداتی موجــود در بازارهای ایرانی از 
کیفیت خیلی بالاتری برخوردار هستند 
و در تولید چای داخلی مصرف کودهای 
شیمیایی به حداقل رسیده و این چایی 
ها از نظــر باقیمانده ســموم و فلزات 

سنگین قابل اطمینان می باشند.
وی با اشــاره بــه اینکه عمــر مفید 
نگهــداری چای در کیســه های تولید 
کارخانه ها ســه ســال اســت و چای 
نگهداری شــده در انبارها پس از ســه 
ســال قابلیت مصرف انســانی ندارند ، 
به  اخیر  چندســال  اظهارداشــت:طی 
دلیل میل و اشــتیاق برای خرید چای 
داخلی مشــکل فروش چای حل شده 
است و بیشتر کارخانه ها در داخل شهر 
لاهیجان فروشگاه دارند و یا چای تولید 
این واحدها در مغازه های داخل شهر به 

فروش می رسند.
وی خاطرنشــان کرد:برخلاف گذشته 
کارخانه هایی با برند خوشــنام دغدغه  13
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فــروش چــای ندارند و چــای آنها به 
راحتی به فروش می رود.

نحوه عرضه چای :
هم اکنــون چای در بــازار لاهیجان 
و ســایر بازارهای چای خیز گیلان در 
بسته بندی های مختلف و استانداردی 
که در واحدهای عمل آوری بسته بندی 
می شوند و یا در کیسه ها و پلاستیک 
هــای چندکیلویی بصــورت فله ای به 
مشتریان و مسافران عرضه می شوند .

یک فروشنده چای در بازار لاهیجان 
گفت: طی دو ســال اخیر تعداد مغازه 
های چای فروشی دو برابر شده و رونق 
گرفته اســت و اکثر مردم چای خود را 
بطور مســتقیم از کارخانه ها تهیه می 
کننــد و تعدادی نیز چــای خود را از 
مغازه ها می خرنــد و این مغازه های 
چای فروشــی به حــدود 5۰ مغازه در 

شهر لاهیجان افزایش یافته است.
در بیــن چایی های عرضه شــده در 
بازار لاهیجان چایی های دستی نیز با 
بیشــترین قیمت نسبت به چایی های 
واحدهای چایسازی با هرکیلوگرم بین 
4۰۰ تــا 5۰۰هزار ریــال را می توان 

بدست آورد.
یک کارشــناس و فروشنده چای در 
لاهیجان گفت : هنوز ذائقه مردم ایران 
به چــای ایرانی عادت نــدارد و هنوز 
مردم ایران غیر از شــهرهای گیلان و 
مازندران چای اســانس دار خارجی را 

ترجیح می دهند.
وی یادآورشد: بسیاری از مردم چای 
سوخته که تحت عنوان شکلاتی توسط 
برخــی از کارخانه هــای عمل آوری 
و عرضه می شــود را چــای خوب می 
شناسند درحالی که چای خشک هیچ 
ارزشــی مفیدی ندارد فقط ذائقه ها به 

آن عادت داده شده اند.
وی که نخواســت نامش فاش شــود 
اظهارداشــت: عطر و رنــگ و کیفیت 
چــای به هم ارتباط دارد وقتی در بهار 
وارد شــهر لاهیجان می شوید همه جا 
بوی چای تازه می دهــد و هرچند به 

سمت پاییز می روید هم از عطر چای و 
هم برکیفیت آن کاسته می شود.

وی خاطرنشــان کــرد: چایی هایی 
شانس فروش بیشــتری دارند که برند 
ثابتی ازنظر کیفیت داشته باشند و در 
بســته هایی با کیفیت مناسب فروخته 

شوند.
یک تولیــد کننــده چــای در باره 
چگونگــی تشــخیص چــای مرغوب 
از نامرغــوب گفــت: خود بســته ها و 
مرغوبیــت چایی بهتریــن تبلیغات و 
بازاریابی برای فروشــنده است که هر 
مشتری پس از مصرف آن اگر مرغوب 
باشــد بدنبال آن می آیــد و بر تعداد 

مشتریان آن نیز افزوده می شود.
پیرمــرد کشــاورز  بخشــی  جــواد 
لاهیجانی یکی از آن نادر مردانی است 
که با دســت خود بــرای علاقه مندان 
چای دستی چای تولید می کند و هم 
چایی های بهاری و عمل آوری دستی 
را برای مشتریانی خاص در شهر رشت 

و لاهیجان فراهم می کند.
این فروشنده ســیار چای می گوید: 
15ســال چای خریدار نداشــت و هم 
اکنون سه ســال است که فروش چای 
درحال رونق اســت و چای دستی هم 

مشتریانی پیدا کرده است.
وی در مــورد علــت رویکــرد مردم 
بــه چای داخلی را تســت کردن چای 
خارجــی و پی بردن به واقعیت آن می 
دانــد که به گفته وی سرشــار از رنگ 

بوده و اسانس دار است.
وی مــی افزایــد: در روز بین 1۰ تا 
15کیلوگرم چای خشــک اعم از چای 
تولیدی کارخانه ها یا تولیدی دستی را 
به مشتریان می فروشم و از این طریق 

امرار معاش می کنم.
نحوه عمل آوری و مرغوبیت چای در 

کارخانه های چای سازی :
برگ ســبز در چهار چین برداشت و 
در بیش از 15۰ واحدهای چای سازی 
عمل آوری می شــود که مرغوبترین و 
بالاترین چای مربوط به اولین چین یا 

همان چین بهاره است که از اردیبهشت 
ماه آغاز می شود.

فرایند عمل آوری چای در واحدهای 
تولیدی در چین های مختلف یکســان 
اســت ولــی مرغوبیت چای بســتگی 
بــه چین های برگ ســبز دارد که در 
برداشــت چین های بعدی به نســبت 
چیــن های قبلــی از کیفیت و کمیت 

چای کاسته می شود.
همه برگ های ســبز چایــکاران در 
چهار مرحله برداشت که به چهارچین 
معروف اســت پــس از عملیات پلاس 
درکارخانــه ها از مرحلــه غربال عبور 
کرده و توسط دســتگاه های مالش به 

درجات مختلفی تبدیل می شوند.
مالــش اولین چین چــای در ابتدای 
اردیبهشت ماه آغاز و آخرین چین نیز 

در مهر ماه انجام می شود.
چــای تولید داخلی بصــورت مالش 
یک ممتاز و قلم ممتاز یا ممتاز زرین ، 
مالش دو شکسته و مالش سه بصورت 
قلم درشــت در بازارهای داخلی عرضه 
می شــود که چای ممتاز و قلم ممتاز 

بهاره اعلاترین چای بشمار می رود.
گیلان از 11۰هزارتن چای مورد نیاز 
مصرف داخلی کشور در یک سال حدود 
۲۰ هزارتن آن را تولید می کند که این 
تولید در دهه های گذشته بیش از سه 

برابر فعلی بود.
از  یکی  گوینــد  مــی  کارشناســان 
قدیمی  ایران  مشــکلات صنعت چای 
بودن دســتگاههای مالش اســت زیرا 
بیشتر این دستگاهها بیش از 5۰ سال 
عمــر دارند که با نوســازی در صنعت 
چای مــی توان باز هم بر کیفیت چای 

داخلی افزود.
چای در لاهیجان که به شــهر چای 
ایران معروف اســت قدمتی 117ساله 
دارد پس از انتقال چای توسط کاشف 
السلطنه پدر چای ایران یک قرن طول 
کشید تا ســطح باغ های چای به 3۲ 

هزار هکتارکنونی رسید .
13ایرنا
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گیاهان  فــرآوری  ملی  طــرح  مجری 
دارویی و زعفران منصوب شد. 

 به نقل از پایگاه اطلاع رســانی وزارت 
جهاد کشــاورزی، طی حکمی از سوی 
علــی اکبر مهرفرد، قائم مقام وزیر جهاد 
در امور بازرگانی، »مسعود نجف نجفی« 
بــه عنوان مجری طرح ملــی فرآوری و 

نگهــداری گیاهان دارویــی و زعفران با 
رویکرد صادرات محور منصوب شد.

در بخشــی از این حکم آمده است: با 
توجــه بــه تجربه ارزشــمند و تخصص 
جنابعالی در زمینه صنایع تبدیلی و نظر 
به مزیت کشور در تولید گیاهان دارویی 
و زعفــران در جهــان و اهمیــت تولید 

فرآورده هــای مختلــف از آن، به منظور 
افزایش زمان مانــدگاری و ایجاد ارزش 
افزوده، بدین وســیله بــه عنوان مجری 
طرح ملی فــرآوری و نگهداری گیاهان 
دارویــی و زعفران با رویکــرد صادرات 

محور منصوب می شوید.
مهر

گیاهان دارویی و زعفران صاحب متولی شدند

در ایــن میان عباس آرگــون عضو اتاق 
بازرگانی تهران نیــز در گفتگو با خبرنگار 
صنعت،تجارت و کشاورزی گروه اقتصادی 
باشــگاه خبرنگاران جوان ، اظهار داشت: 
اتــاق بازرگانی در راســتای تصحیح روند 
صدور کارت بازرگانی اقدام به درجه بندی 
کارت های مذکور کــرده که این امر گام 

مثبتی جهت شــفافیت اقتصادی کشــور 
تلقی می شود. 

بــه گفته وی، دارندگان این کارت ها در 
سال اول تا سقف 5۰۰ هزار دلار و در سال 
دوم تا ســقف ۲ میلیون دلار، می توانند 

واردات انجام  دهند.  
این عضو اتاق بازرگانی تهران در پایان با 

بیان اینکــه کارت بازرگانی به ویژه کارت 
های یکبار مصــرف، زمینه را برای قاچاق 
فراهم می کنــد، گفت: برای مقابله با این 
امــر باید اقدامات جــدی از جمله نظارت 
مســئولین ذی ربط را می طلبد تا بدین 
گونه جلوی این هرج و مرج ها گرفته شود.
باشگاه خبرنگاران جوان

اجاره کارت های بازرگانی در حالی بی 
انضباطی های اقتصادی را فراهم کرده 
که ممانعت از ادامــه این روند، نظارت 

جدی مسئولان مربوطه را می طلبد. 
 داشتن کارت بازرگانی برای کارهایی 
اعــم از ثبت ســفارش و ترخیص کالا، 
واردات از مناطق آزاد و صادرات هر نوع 
کالا مجاز ضروری است اما، اخیرا اجاره 
دادن ایــن کارت هــا در برخی موارد، 
شرایط سوء اســتفاده از آن برای افراد 

سودجو را فراهم کرده است.   
 محســن بهرامی ارض اقدس رئیس 

کمیســیون تجارت و تسهیل صادرات 
اتــاق بازرگانــی تهــران در گفتگو با 
خبرنــگار صنعت،تجارت و کشــاورزی 
گــروه اقتصــادی باشــگاه خبرنگاران 
جــوان  بابیان اینکه بایــد در قوانین و 
مقررات صــدور کارت هــای بازرگانی 
تجدیدشــود،گفت :این امر شرایط سوء 
اســتفاده از این کارت را به حداقل می 

رساند.
قوانین  اصــلاح  وی تصریــح کــرد: 
صــدور کارت بازرگانــی در کنار بهبود 
رسمی  تجارت  قانونی،  روندتشــریفات 

و منطقــی کردن تعرفه ها زمینه ســاز 
اقتصادی پویاتــر و عاملی برای کاهش 

قاچاق خواهدبود.
مهــدی پورقاضی رئیس کمیســیون 
صنعت اتاق بازرگانی تهران نیز در گفتگو 
باخبرنگار صنعت،تجارت و کشــاورزی 
گروه اقتصادی باشگاه خبرنگاران جوان، 
با اشــاره به سوء اســتفاده هایی که از 
کارت بازرگانی انجام می شود،گفت: این 
امر از خلاء های قانونی نشــات گرفته و 
نیاز به تصحیح شرایط صدور این کارت 

را بیش از پیش ضروری می سازد

درجه بندی کارت ها گام موثر جهت شفافیت اقتصادی

وقتی اجاره کارت بازرگانی، چوب لای چرخ اقتصاد می گذارد! 
13
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پیش بینی رشد ۲۰ درصدی صادرات صنایع غذایی
صنایــع غذایی از صنایع مهم در عرصه صادرات به شــمار 
می روند که در سال جاری رشد ۲۰ درصدی صادرات برای 
آنها پیش بینی شده، اما با توجه به مشکلات ایجاد شده در 
تامین مواد اولیه در پنج ماهه تنها دو درصد رشد برای این 

بخش تحقق یافته است. 
به گزارش فودنا به نقل از خبرگزاری اقتصادایران،”مجتبی 
خســروتاج” صنعت غذایی را یکی از صنایع عمده صادراتی 
کشــور برشمرد و اظهار کرد: محصولات صنایع غذایی سهم 
بالایی از صادرات کشور دارند و به طور متوسط سالانه حدود 
دو میلیارد دلار از محصولات تولیدی این صنعت از کشــور 

صادر می شود.
وی با بیان این که میزان صادرات صنایع غذایی در ســال 
گذشــته نیز حدود دو میلیارد دلار بوده اســت، ادامه داد: 
پیش بینــی رشــد ۲۰ درصدی صادرات بــرای این صنعت 
در ســال جاری شده اســت که امیدواریم بتوانیم با تلاش 

تولیدکنندگان به آن برسیم.
رئیس ســازمان توسعه تجارت با اشــاره به صادرات 85۰ 
میلیون دلاری محصــولات و فرآورده های صنایع غذایی در 
پنج ماهه نخســت ســال جاری، گفت: بر اساس گزارشات 
گمرکی میزان صادرات این محصولات در این مدت نســبت 
به مدت مشابه ســال گذشته دو درصد رشد داشته که این 

مقدار برای تامین اهداف صادراتی ما کافی نیست.
خســروتاج افزود: در عین حال در ماه های ابتدایی ســال 
جاری مشــکلاتی در قیمت مواد اولیــه این صنایع از جمله 
شکر و روغن ایجاد شد که به دلیل تلاطم و بی ثباتی قیمت، 
تولیدکنندگان با مشــکل تامین مواد اولیه مواجه شدند که 
امیدواریم در ادامه  ســال بتواننــد کمبودی را که در جهت 
تحقق هدف صادراتی این صنعت پیش آمده، جبران کنند.

بــه گفته وی، محصولات لبنی بیشــترین میزان صادرات 
را در میــان فرآورده های صنایع غذایــی به خود اختصاص 
داده اند و پس از آن به ترتیب گروه های شیرینی و شکلات، 

فرآورده های گوجه فرنگی و کنسرو و کمپوت قرار دارند.

ماجرای آدامس خروس نشان »چینی« در بازار 
معاون اداره کل نظارت بر فرآورده های غذایی سازمان غذا 
و دارو، در واکنش به فروش آدامس »خروس نشان« چینی، 

توضیحاتی ارائه داد. 
دکتر ســهیل اســکندری در خصوص مطالب منتشر شده 
درباره آدامس خروس نشــانی که تحت عنوان تولید کشور 

چین مطرح شــده است، گفت: این نشــان تجاری قدیمی 
آدامس که صحبت آن در فضای مجازی وجود دارد سالهاست 
که دیگر در کشــور تولید نمی شود و احتمال اینکه برخی 
منفعــت جویان با سوءاســتفاده از گرایش جامعه به حال و 
هوای »نوســتالژیک« بخواهند این محصول را بدون ضوابط 

سازمان غذا و دارو، تولید و به فروش برسانند بعید نیست.
وی ادامه داد: اما آنچه مســلم اســت اینکه این آدامس به 
هیچ وجه به صورت رسمی وارد نشده و در صحت و سلامت 

بهداشتی آن تشکیک جدی وجود دارد.
اســکندری با بیان اینکه تولید این محصول بدون مجوز از 
دو حال خارج نیســت، افزود: یا این محصول به صورت غیر 
مجاز و تقلبی ولی با عنوان ســاخت چین در کشــور تولید 
شــده اســت و یا اینکه به صورت قاچاق از کشورهای دیگر 

وارد کشور گردیده است.
وی تصریــح کرد: با توجــه به اینکه بر تمــام تولیدات و 
واردات فرآورده هــای دارای مجوز کامل نظارت ویژه وجود 
دارد بجاســت که مصرف کنندگان این فــرآورده و عموما 
فرآورده های غذایی، هنگام خرید محصولات مورد نظر خود 
به شــماره پروانه بهداشتی و نشان سازمان غذا و دارو که بر 

روی بسته بندی ها درج می گردد، توجه نمایند.
معــاون اداره کل نظارت بر فرآورده های غذایی ســازمان 
غــذا و دارو، امکان وجود آدامس های قاچاق در بازار را غیر 
ممکن ندانســت و با تاکید بر اینکه محصولات تایید شــده 
از ســوی ســازمان غذا و دارو در صورت وجود کوچکترین 
مشکلی، قابل پیگیری هســتند، از عموم مردم خواست در 
صورت مشــاهده محصولاتی مغایر بــا ضوابط موضوع را به 
روابط  عمومی ســازمان غذا و دارو یــا  معاونت های غذا و 

داروی سراسر کشور اطلاع دهند.
اسکندری در پایان خاطر نشان کرد: برای مقابله با فرآورده 
های قاچاق نیاز به تعامل دســتگاه های انتظامی، بهداشت 
محیط و سازمان غذا و دارو است. زیرا مرزهای آبی و خاکی 
ایران بسیار گسترده است و با توجه اختیارات محدود، ارگان 
ها و ســازمان هــا به تنهایی نمی توانــد از پس این معضل 

برآیند.
مهر
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فدراســیون واردات اتاق بازرگانی ایران با انتشــار بیانیه ای 
درخصوص دریافت مالیات 4 درصدی علی الحســاب واردات 
قطعی کالا أعلام کرد: بخشــنامه دولت سبب فعال تر شدن 

کانال های فساد می شود 
فدراســیون واردات اتاق بازرگانی ایران در بیانیه ای موضع 
رسمی خود پیرو بخشــنامه شماره ۹51۲3 مورخ ۲ شهریور 
۹5 گمرک جمهوری اسلامی ایران درخصوص دریافت مالیات 
چهار درصدی علی الحساب واردات قطعی کالا را اعلام کرد.

متن بیانیه به شرح زیر است:

1- از آنجا که اقتصاد کشــور در شرایط کنونی در رکود قرار 
دارد و فضای کســب و کار در وضعیت مساعدی به سر نمی 
برد؛ بنابراین فعالان بخــش خصوصی هرگونه تصمیم گیری 
مرتبط با فضای کســب و کار بدون اخذ نظر از تشــکل های 
مرتبط را به مصلحت کشــور ندانسته و مورد تایید قرار نمی 

دهند.

۲- اتخاذ تصمیماتی که سبب افزایش هزینه واردات رسمی 
توســط تجار می شود موجب شکل گیری و تشویق مجراهای 
قاچاق کالا توسط واردکنندگان بی مسئولیت می گردد، براین 
اساس فعالان بخش خصوصی بخشنامه های دولتی که سبب 
فعال تر شدن کانال های فساد می شوند را مذموم می دانند.

3- فعــالان بخش خصوصی به ضــرورت برخورد با فعالیت 
غیرقانونــی واردکننــدگان بی مســئولیت تاکیــد دارند زیرا 
فعالیت های غیرقانونی این گروه ســلامت اقتصاد کشور را به 

مخاطره می اندازد.

4- فعالان بخش خصوصی بخشــنامه فوق را به دلیل ایجاد 
مشــکلاتی از جمله: افزایش قیمت تمام شده، تشدید کمبود 
نقدینگی و ســرمایه در گردش بنگاه ها، تنــزل رتبه جهانی 
شــاخص تجارت فرامرزی، تقویت میزان قاچاق کالا، فســاد 
ناشــی از قابلیت تفسیر بخشنامه، ایجاد محیط رقابتی ناسالم 
بین بخش خصوصی و ســایر فعالان بازار، مــورد تایید قرار 

نمی دهند.

5-فعالان بخش خصوصی تاکید دارند، احتســاب شــرایط 
تشــویقی براســاس روش هایی که تاکنون به صورت کامل 
اجرایی نشده است مانند طرح رتبه بندی کارت های بازرگانی 

زمینه های فساد و ناکارآمدی طرح را ایجاد می کند.

6- اتخــاذ چنیــن تصمیماتــی بدون هماهنگــی با بخش 
خصوصی، علاوه بر نقض قوانین جاری کشــور از جمله قانون 
بهبود مســتمر محیط کسب و کار، نتیجه ای جز ضربه زدن به 
سیاست های اقتصادی کشور و متضرر شدن مصرف کننده را 

به دنبال نخواهد داشت

برخورد پسته ایران به دامپینگ آمریکا در بازار جهانی

بیانیه واردکنندگان علیه بخشنامه گمرک

در ســال جاری آمریکا حــدود 33۰هزار تن 
و ایــران حدود 17۰هزار تن پســته 
تولید می کننــد و تولید این محصول 

در جهان به رقم بی سابقه 5۰۰هزار تن 
می رسد و آمریکا کنار این رقم، محصول 
در انبار مانده زیــادی دارد که می خواهد 

دامپینگ کند. 
با پیش بینی افزایش تولید پسته آمریکا 
در سال جاری به عنوان تنها رقیب ایران 
و باقی ماندن محصول این کشور از سال 

گذشته، پیش بینی ها حاکی از آن است که سال جاری، سال 
بدی برای بازار صادراتی پسته ایرانی باشد.

بنابر این گزارش در جلســه هیأت رئیســه انجمن پسته به 
بررســی وضعیت بازارهای جهانی پسته پرداخته شد. محسن 
جلال پور رئیس هیئت مدیره ایــن انجمن گفت:  از آنجا که 
رقیب اصلی ما یعنی آمریکا، امســال به میزان زیادی محصول 
برداشــت خواهد کرد و هنوز بخشی از محصول گذشته اش را 

نیز نتوانســته به فروش برســاند، به نظرمی رسد قصد 
برای محصول ســال  قیمت  کاهش 

جدید را دارد.
وی افزود: این همان دغدغه ای بود 
که طی ســال های گذشــته به کرات 
به آن اشــاره  شده اســت. احتمالاً با 
افزایش تولیــد در آمریکا و در نتیجه 
کاهــش قیمت هــا، فروش پســته ایرانی 
دربازارهای بین المللی به مشکل برمی خورد.

رئیــس اتــاق بازرگانی ایــران ادامــه داد: آنچه 
پیش بینی می شود آن اســت که محصول امسال آمریکا 
حدود 33۰هــزار تن و محصول ایران، حــدود 17۰هزار تن 
اســت و ایران و آمریکا برای اولین بار اســت کــه به تولید 

5۰۰هزارتنی در پسته دست پیدا می کنند.
وی تصریح کرد: برای نباختن در بازاری که رقیبش آمریکا 

است، باید خوب فکر کرد  و به  درستی برنامه ریزی نمود.
تسنیم

13
95

ل 
سا

   
   5

3 
ره

ما
 ش

  
ن   

یرا
ر ا

کبا
ش

 خ
مه

هنا
 ما

ین
اول

36



نگذاریم حتی یک دانه گندم هم از بین برود!
اگر بخواهیم به بارزترین دســتاورد کشــاورزی در سال گذشته 
زراعی و حتی ســالیان متمادی پیشین اشــاره ای داشته باشیم، 
شاید با صراحت و قاطعیت بگوییم: » گندم«، یعنی تولید بالغ بر 
14 میلیــون تن و البته خرید بیش از 11 میلیون و 5۰۰ هزار تن 
از این محصول در سراسر کشور و به همین دلیل هم که شاخص 
ترین دستاورد کشاورزی کشور طی دهه گذشته تاکنون به شمار 
می رود جای بحث و فحص طولانی و پرســش و مناقشــه های  
بســیار دارد؛ از جمله آیا وزارتخانه حسب یک برنامه مدون قابل 
پیش بینی تولید این مقدار گندم را در دســتور کشت، آن هم در 
سطحی حدود 5 میلیون و 4۰۰ هزار هکتار قرار داده بود؟ اگر می 
دانســت این مقدار یا نزدیک به آن تولید می شود، چرا تمهیدات 
لازم بــرای پرداخت آن را از همان هنگام آغاز به کشــت منظور 
نکرده بود؟ آیا وزارت جهاد کشاورزی نمی دانست که برای خرید 
11 میلیــون و پانصد هزار تن گندم نیاز به رقمی بالغ بر 14 هزار 
و 5۰۰ میلیــارد تومان نقدینگی دارد؟ بــه عبارتی اگر تولید این 
میزان گندم پیش بینی شده بود، می بایست تامین نقدینگی آن 
نیز جزئی از برنامه باشــد که مهندس حجتی تحت فشار شدید و 
برای متقاعد کردن دکتر نوبخت که این پول حق مسلم کشاورزان 
گندمکار است و باید تامین شود، در سازمان برنامه و بودجه بسَت 
ننشــیند و یا در هیات دولت، درست در همان روز بسَت نشینی 
تا آنجا عصبی نشــود که لامحاله به بیمارستان اعزامش کنند! به 
هــر حال، حکایت تامین نقدینگی قابل پیش بینی برای پرداخت 
بدهی کشــاورزان آنقدر پر چالش و مخمصه آمیز بود که خود به 
تجربه ای گرانســنگ برای دولت های بعدی تبدیل شــد، تا اگر 
تولیــد را به صورت یک زنجیره می بینند، از اولین حلقه تا آخرین 
آن را در منظــر تصمیم گیری خود ملحــوظ کنند. برای وزارت 
جهاد کشاورزی، بعد از قانون افزایش بهره وری موسوم به انتزاع، 
دورانی که گفته می شــد » وظیفه ما فقط تولید است و بقیه اش 
به دیگران مربوط می شود «، سپری شده است. اکنون این قانون 
حکم می کند که » سرنوشت بازار محصولات کشاورزی، از مرحله 
پیــش از تولید تا ورود به بازار و حتی صــادرات، به وزارت جهاد 
کشــاورزی مربوط است«. این مورد، شامل خرید گندم به قیمت 
تضمینی از کشاورزان نیز هست. حال شاهدیم که به رغم تمامی 
تلاش های مســئولانه وزیر و در آخرین شیب نفس گیر صعود به 
قله خرید گندم، در پایان شــهریور ماه که حدود 3 هزار میلیارد 
تومان نقدینگی از طریق اقدام ماندگار بانک کشاورزی یعنی خرید 
اوراق قرضه تامین و در کمتر از 3 روز به حســاب کشاورزان واریز 
شــد باز هم مبلغی حدود 3 هــزار و 5۰۰ میلیارد تومان از طلب 
کشــاورزان گندمکار باقی اســت که باید تامین شود. حال فرض 
کنیم که با مســاعی وزیر و همراهانش از جمله دکتر بخشــنده، 
ایــن 3 هزار و اندی میلیارد تومان باقیمانده طلب گندمکاران نیز 
تــا یکی دو ماه آینده و از یک محلی تامین و پرداخت شــود، آیا 

آن وقــت آقای وزیر به همراه دکتر بخشــنده معاون برنامه ریزی 
و اقتصــادی، مهنــدس مهرفر قائم مقام وزیــر در امور بازرگانی، 
مهندس کشــاورز معاون زراعت و مهندس اســفندیار پور مشاور 
وزیر و مســئول طرح محوری گندم، کار را تمام شده تلقی نموده 
و به آرامشی می رسند که استراحتی کنند؟ یعنی تصور این است 
که آخرین مرحله طی شده و هیچ مسئولیتی در رابطه با نگهداری 
گندم های خریداری شــده در فضای باز، تحت آفتاب بالای 4۰ 
درجة ایلام و نقاط گرمسیر دیگر، زیر چادرهای برزنتی، انبارهای 
مسقف غیر اســتاندارد، انبارهای فنی دارای استاندارد و یا حتی 
سیلوهای پاک سازی نشــده مملو از حشرات و خزندگان موذی 

وجود ندارد؟ مسلما این مسئولیت وجود دارد.
کار بزرگ و قابل تحســینی که موجب مباهات همگان از جمله 
دولت و ملت و کشــاورزان و مجلس و مقامات بالا دســت است، 
نباید رها شود. لازم است معاونت برنامه ریزی و اقتصادی، هیاتی 
مرکب از کارشناســان متخصص و زبده بهداشــتی در قالب طرح 
محوری گندم یا هر نهاد دیگری را در وزارت خانه تشــکیل و به 
سراسر کشــور اعزام نماید که گزارش نحوه نگهداری گندم های 
خریداری شده، شیوه حمل و نقل به کارخانجات آرد و باقی موارد 
را به وزارتخانه اعلام و خود، آنجا که تخلف، بی کفایتی و ســهل 
انــگاری صورت گرفته را، پیش از آنکه رســانه هــای بهانه جو و 
مخالف با دولت روحانی دهل زنی کنند، اطلاع رسانی کند. گرچه 
در محصولات کشــاورزی، به جای مانــدن مقداری ضایعات و به 
نســبت های مختلف اجتناب ناپذیر اســت ولی عملا با نظارت و 
کنترل می توان میزان ضایعات را به نحو چشمگیری کاهش داد، 
بــه ویژه در مورد ضایعات گندم که میزان ماده خشــک آن بیش 
از فــراورده های باغبانی و جالیزی اســت؛ لــذا اگر فقط یک تنُ 
گندم به دلیل ســهل انگاری در هر نقطه از کشــور ضایع شــود، 
مسئولیت نهایی آن بر عهده وزیر است. گفتنی است نگارنده این 
سطور، در روی جلد شــماره 174مجله دامپروران ) تیر ماه ۹5( 
، موضوع » بحــران تامین نقدینگی برای خرید گندم و تاخیر در 
پرداخت آن« را پیش بینی و کشــاورزان و رسانه ها را به مدارا در 
ایــن زمینه، به خاطر تنگناهای دولت یازدهم دعوت کرده بود. به 
عبارتی در آن مطلب یادآور شده بودیم که وزارت جهاد کشاورزی 
قــادر نخواهد بود پول خرید گنــدم را به دلیل حجم بالای خرید 
و کمبود نقدینگــی دولت به صورت نقدی پرداخت نماید؛ اکنون 
نیز بر این نکته تاکید بسیار می کنیم که ارائه راهکارهای اصولی 
نگهداری طولانی مدت این محصول آسیب پذیر، چگونگی تبدیل 
آن به آرد، صادرات مازاد گندم یا آرد و بازرگانی آن است که می 
تواند پرونده موفق تولید و خرید گندم را بدون مناقشه به سرانجام 

مطلوب رهنمون و ختم به خیر کند.
منصور انصاری

دبیر تحریریه مجله دامپروران 
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عرضه شکر های سلف شرکت بازرگانی دولتی باعث بر هم خوردن بازار شد
 مدیرعامل بورس کالای ایران گفت: در شرایطی که قیمت شکر در بازار 
مصرف بالا بود به شرکت بازرگانی دولتی و سایر عرضه کنندگان تذکر داده 
شد برای تنظیم بازار و تامین مصرف در کنار عرضه سلف به حجم بیشتر 

عرضه فوری وجود دارد، اما 7۰ درصد شکر عرضه شده سلف بود. 
حامد سلطانی نژاد  در خصوص وضعیت عرضه سلف شکر در بورس کالای  
ایران اظهار کرد: شرکت بازرگانی دولتی و انجمن توسعه صنایع شکر برای 
تنظیم بازار این محصول در بازار مصرف، تصمیم گرفته اند که از ســازوکار 

موجود در بورس بهره گیرند.
وی افزود: در بورس کالای ایران قابلیت عرضه محصول به صورت نقدی 
و سلف وجود دارد و برای اینکه به شرایط ایده آل برسیم،  برنامه عرضه 4۰ 

هزار تن شکر در هفته در  دستور کار ما قرار گفت.

بورس کالا نقش نظارتی در عرضه شکر تعزیراتی دارد
مدیرعامل بورس کالای ایران ادامه داد: وزیر جهادکشاورزی معتقد است 
بر عرضه شکر که قیمتی تعزیراتی در بازار مصرف دارد باید نظارت صورت 
گیرد و نهاد نظارتی وجود داشته باشد، به همین دلیل، سازوکار “بورس کالا” 

برای این منظور انتخاب شد.
وی با اشــاره به اینکه اوایل ســال جاری التهابی در بازار مصرف شکر به 
دلایلی از جمله کمبود در حوزه ذخایر راهبُردی وجود داشت تصریح کرد: 
در این شــرایط، عمده عرضه های صــورت گرفته در بورس کالا به صورت 
ســلف صورت گرفت که بارها به شرکت بازرگانی دولتی و انجمن توسعه 
صنایع نیشکر و شرکت های زیرمجموعه بانک کشاورزی در این خصوص 

تذکر داده شد.
سلطانی برای توضیح بیشتر، با اشاره به اینکه عرضه شکر به صورت سلف 
تنظیم کننده بازار در دراز مدت است  افزود: نیاز روزانه را نمی توانیم از طریق 
فروش سلف تامین کنیم و در این شرایط باید نیاز بازار را به صورت فوری و 

روزانه تأمین می کردیم.

بخشی از شکر سلف هنوز تحویل نشده است
وی با بیان اینکه  بخشــی از شکر سلف هنوز تحویل نشده یا  این کار با 
تأخیر انجام شــده است افزود:بیش از  37۰ هزار تن شکر در بورس کالای  
ایران از ابتدای امسال عرضه شده که بخش عمده آن به صورت سلف بوده 

است .
مقام مســئول بورس کالای ایران با تاکید بر اینکــه حدود 7۰ درصد از 
شکری که در سال جاری در بورس کالا ایران عرضه شده به صورت سلف بوده 

است ادامه داد : این امر باعث شد نیاز بازار به موقع تامین نشود.
سلطانی نژاد با بیان اینکه مصرف شکر ۲ میلیون 3۰۰ تا 4۰۰ هزار تن در 
سال است گفت:  در شش ماهه اول سال برآورد می شود حدود یک میلیون 
تن شکر مورد استفاده قرار گرفته باشد که تنها  37۰ هزار تن آن در بورس 

و مابقی آن از مجاری دیگری خریدوفروش شده است.
مدیرعامــل بورس کالا ایران با بیان اینکه، برای تنظیم بازار این آمادگی 
وجود دارد که کل شــکر مصرفی کشور از طریق بورس عرضه شود تأکید 
کرد:  برای این منظور، اصناف می توانند به بورس مراجعه کرده و شکر مورد 

نیاز خود را خریداری کنند.
وی در ادامه صحبت های خود با بیان اینکه مخالف عرضه های سلف شکر 

در بورس نیستم گفت: عرضه سلف در بورس باید در کنار عرضه روز صورت 
گیرد تا نیاز روز بازار نیز تأمین شــود و عرضه های ســلف می تواند به بازار 

کمک کند.

سقف حداکثر 5 درصد بالاتر از نرخ تعزیراتی برای عرضه شکر در 
بورس تعیین شد

وی بابیان اینکه با توجه به اینکه شــکر کالای تعزیراتی است، نباید این 
خلط مبحث انجام شود که امکان عرضه در بورس کالا را ندارد گفت:   یکی 
از وظایف بورس کشــف قیمت است و از دیگر کارهای های آن می توان به 
شفافیت، اطمینان از تناوب عرضه و رعایت مساوات بین خریداران اشاره کرد 
همچنین این آمادگی وجود دارد که اطاعات آماری دقیقی از میزان عرضه، 

تولید و واردات ارائه شود.
سلطانی نژاد بابیان اینکه شــکر های که در بورس عرضه شده به قیمت 
مصوب نزدیک بوده اســت گفت: در بورس نیز برای شــکر، براساس رقم 
تعزیراتی این محصول، سقف قیمتی گذاشته ایم و این محصول حداکثر 5 

درصد از سقف تعزیراتی خود به فروش می رسد.
وی با بیان اینکه عرضه شکر در بورس باعث شفاف سازی و ایجاد اطلاعات  
آمار دقیق در تولید و تأمین شــکر، در بازار بازار مصرف اســت گفت: در 
کشور اطلاعات کاملی در مورد مصرف آینده محصولاتی مانند شکر نداریم 
و نمی دانیم که به طور مثال کشــت داخلی  جوابگوی بازار داخلی است یا 
خیر، که از طریق عرضه سلف در بورس می توانیم به اطمینان و رقم دقیق 

دست یافت و نیاز به واردات را به صورت دقیق اعلام کرد.

ممنوعیت عرضه “شکر سلف” به بورس ابلاغ نشده است
سلطانی نژاد در واکنش به صحبت های معاون سازمان حمایت در خصوص 
لزوم “عرضه فوری شکر در بورس” گفت: چیزی مبنی بر ممنوعیتی عرضه 
سلف در بورس به ما ابلاغ نشده، کما اینکه تا به امروز نیز بخشی از شکر به 

این  صورت عرضه شده است.
وی در خصوص احتمال خرید شکر تولیدی از محصول کشاورزان در سال 
جاری گفت: این ساز و کار و آمادگی توسط بورس کالای ایران وجود دارد 
اما این علاقه مندی باید توسط خود عرضه کنندگان داخلی نیز وجود داشته 

باشد که به نظر می رسد این امر محقق شود.
مدیرعامل بورس کالا ایران تأکید کرد: شکر داخلی نیز در صورت عرضه 
در بورس کالا به همان نرخ مصوب اســت و بــه نرخ ۲ هزار و 5۲۰ تومان 

عرضه می شود .

مخالفت با عرضه شکر در بورس به دلیل ایجاد شفافیت است
سلطانی نژاد گفت: بورس کالا ایران این آمادگی را دارد تا شرایطی را فراهم 
کند تا بخشی از پول  مصرف کنندگان دریافت شود و بخش عمده مبلغ  به 

بعداً و در زمان تحویل محصول موکول شود.
وی در پایان اظهار کرد:عرضه شکر و محصولات مشابه در بورس کالای 
ایران باعث شــفافیت در عرضه و  مشخص شدن خریداران و فروشندگان 
می شود و شاید بسیاری از مخالفت های که برای عرضه شکر در بورس صورت 
می گیرد ناشی از همین ایجاد شفافیت ها و عدم استقبال از شفافیت ها است.
تسنیم 13
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مدیرکل دفتــر میوه های گرمســیری و نیمه 
گرمسیری وزارت جهاد کشاورزی گفت: در تابستان 
۹3 توانستیم صادرات انار به کره را از سر بگیریم و 
هم اکنون نیز در جهت افزایش قیمت انار در کشور 

تلاش می کنیم تا بازار میوه انار فعال باشد. 
ابوالقاسم حسن پور بعد از ظهر امروز در مراسم 
افتتاحیه دهمین جشنواره انار بادرود که در مجتمع 
فرهنگی هنری این شــهر برگزار شد، اظهار کرد: 
یکی از وظایف دفتر میوه های گرمســیری وزارت 
جهاد کشاورزی تلاش برای صادرات محصول انار 

است.
وی افزود: در تابستان ۹3 توانستیم صادرات انار 
به کره جنوبی را از سر بگیریم و هم اکنون نیز در 
جهت افزایش قیمت انار در کشور تلاش می کنیم 

تا بازار میوه انار فعال باشد.
حسن پور تأکید کرد: یکی از مشکلاتی که این 
ســال ها با آن روبرو بوده ایم، بحث کمبود نزولات 
آســمانی و آب است و با مشــکل آبیاری مواجه 
هســتیم، برای این کار باید با گونی کشی میزان 

مصرف آب را کاهش داده و تبخیر کم شود.
مدیرکل دفتــر میوه های گرمســیری و نیمه 
گرمسیری وزارت جهاد کشــاورزی تصریح کرد: 
از راهکارهای دیگر برای حل مشــکل فروش انار 
تشکیل تعاونی انار است، باید اتحادیه تشکیل داد تا 

میوه به قیمت مناسب به فروش رسد.
وی با اشــاره به مشــکل آفت کرم گلوگاه که 
مهم ترین دلیل از بین رفتن انار اســت، بیان کرد: 
برای هــر کیلو انار چیزی حــدود 6۰۰ لیتر آب 
مصرف می شود که این باید در برنامه کوتاه مدت 

به  تدریج کاهش پیدا کند.
حسن پور اضافه کرد: در تولید میوه انار رتبه اول 
دنیا را داریم و کشورهای هند، ترکیه در مقام های 
بعد از ما قرار دارند، با توجه به اینکه کشــت انار از 
گذشته رونق داشته و سطح زیر کشت، تنوع ارقام، 
میزان رشد و باردهی درخت و کیفیت محصول آن 
قابل توجه است، هنوز هیچ کشوری نمی تواند با ما 

در این زمینه رقابت کند.
وی  ادامه داد: محصول انار با تهدیداتی همچون 

سرمازدگی، شیوع آفات و بیماری گرم گلوگاه انار 
و بروز عوارض فیزیولوژیکی نظیر آفات سوختگی، 
ترکیدگی انار و سفید شدن دانه انار مواجه است و 
از این  رو انتظار می رود در خصوص برگزاری دوره 
آموزشــی ملی مدیریت باغات انار)تغذیه، هرس، 
مبارزه با آفات مهم مانند کرم گلوگاه انار( توسط 
مدیریت استان و شهرستان نطنز اقدام عملی انجام 

شود.

مدیرکل دفتــر میوه های گرمســیری و نیمه 
گرمسیری وزارت جهاد کشــاورزی تصریح کرد: 
با توجه به میــزان بالای تولید انــار در بادرود و 
نبود صنایع بســته بندی در منطقه، وزارت جهاد 
کشاورزی از سرمایه گذاری در حوزه صنایع تبدیلی 
و بسته بندی در بادرود حمایت می کند؛ چنانچه 
سرمایه گذاری اعلام آمادگی نماید، شخصاً پیگیری 
کلیه مجوزهای لازم برای راه اندازی این صنایع را 
در وزارت جهاد و سایر وزارت خانه ها انجام می دهم.
فارس

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی همدان بر پیگیری بازارهای 
صادراتی بــرای صنایع کوچک همدان تاکید کرد و گفت: خوشــه 
پوشــاک کِردآباد در دست اقدام اســت و خوشه کشمش ملایر نیز 

امسال باید عملیاتی شود. 
کیوان گردان در گفت وگو با خبرنگار تســنیم در همدان، با اعلام 
اینکه توسعه بازارهای صادراتی دارای اهمیت است و در استان بیش 
از پیش باید به این موضوع بها داده شود، اظهار داشت: پیگیری جدی 
برای توسعه صادرات و انجام صادرات صنایع کوچک استان همدان در 

دست است که امیدواریم نتایج مناسبی به همراه داشته باشد.
وی با اشــاره به اینکه در سال های گذشــته شرکتی تحت عنوان 
شرکت مدیریت صادرات در اســتان همدان وجود نداشت، گفت: با 
پیگیری های انجام شده یک شرکت ایجاد شده و به دنبال راه اندازی 
دو شرکت دیگر در این زمینه هستیم چراکه خلا فعالیت این شرکت ها 

احساس می شد.
گردان با بیان اینکه بسیاری از تولیدکنندگان همدان با ادبیات اولیه 
کار بازرگانی آشنایی نداشته و آنالیز کالا، قیمت تمام شده و مسائل 
گمرکی را نمی شناســند، گفت: براســاس فعالیت شرکت مدیریت 
صادرات سه شرکت تولیدکننده کاغذ، یخچال و مواد غذایی در بازار 

عراق فعال شده و صادرات خود را انجام می دهند.
وی با تاکید بر اینکه در امر صادرات باید کار زیربنایی شود که توسط 

متولیان امر در دست اجراست، اظهار داشت: توسعه صادرات غیرنفتی 
در عملی شدن سیاست های اقتصاد مقاومتی نقش پراهمیتی دارد که 

باید تلاش شود به آن دست پیدا کرد.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان همدان درباره وضعیت 
خوشه های صنعتی اســتان همدان نیز گفت: در مجموع 4۲ خوشه 
صنعتی در استان همدان شناسایی شده که در ارتباط با 18 خوشه 

مطالعات لازم انجام شده است.
وی با اعلام اینکه از این تعداد خوشــه صنعتی، خوشه های سفال 
و ســرامیک لالجین، مبل و منبت ملایر و قطعات لاستیکی رزن در 
سال های گذشته اجرایی شده است، گفت: خوشه پوشاک کِردآباد در 
دست اقدام است و خوشه کشمش ملایر نیز امسال باید عملیاتی شود.
گردان با اشــاره به اینکه استان همدان در زمینه تملک واحدهای 
تولیدی توسط بانک ها در رده پایین کشوری قرار دارد، اظهار داشت: 
از 6 سال پیش کمیته ای در اســتان همدان وجود دارد و بانک ها تا 
زمانی که شــرکت شــهرک ها نخواهد و صورت جلسه تنظیم نشود 

نمی توانند واحدی را تملک کنند.
وی با اشاره به اینکه بسیاری از واحدهای تملک شده توسط بانک 
به واســطه رضایت متقاضی و مالک بوده است، گفت: سال گذشته 
وضعیت واگذاری و میل به سرمایه گذاری پایین بود و به جز اقدامات 
خاص که استاندار همدان انجام داد واگذاری قابل توجهی انجام نشد

 خوشه کشمش ملایر امسال عملیاتی می شود
بانک ها اجازه تملک واحدهای تولیدی بدهکار را در همدان ندارند

تلاش وزارت کشاورزی برای گران شدن انار و از سرگیری صادرات به کره جنوبی
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یــک مقام مســئول از توقیف یک 
محموله بزرگ قاچاق خشــکبار در 
یکی از اســتانهای غربــی خبرداد و 
گفت: همچنین یک قاچاقچی ســم، 
واردات و عرضه گســترده  به  اقدام 

این محصول در کشور می کند. 
یک مقام مســئول  بــا بیان اینکه 
در یکی از اســتانهای غربی کشــور 
یک محموله بزرگ قاچاق خشــکبار 
از جمله بــادام زمینی، گردو و غیره 
افزود:  کشف و توقیف شــده است، 
این محصولات به اداره جمع آوری و 
استان تحویل  تملیکی  اموال  فروش 

داده شده است.   
وی افــزود: مســئولان اداره جمع 

آوری و فروش اموال تملیکی استان 
بــر خلاف قانــون حفــظ نباتات بر 
می  پافشاری  این محصولات  فروش 

کردند.
محصولات  تمــام  اســت؛  گفتنی 
کشاورزی که به صورت قاچاق وارد 
کشور می شــوند، طبق رویه توسط 
سازمان حفظ نباتات و ستاد مرکزی 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز امحاء می 
شــوند و ســالم بودن یا نبودن آنها 

مبنای این کار نیست.
ایــن مقــام مســئول همچنین از 
قاچــاق گســترده ســم به کشــور 
توســط عده ای ســودجو خبرداد و 
با بیــان اینکه دادگاه بــرای قاچاق 

ســم جریمه تعیین کرده اما میزان 
آن بســیار اندک اســت، گفت: در 
همین حال یک قاچاقچی سم اقدام 
به واردات گســترده ایــن محصول 
می کند و ســپس در قالب کارهای 
 عام المنفعه آن را بــه مردم عرضه 

می نماید.
وی تصریح کرد: این فرد که گفته 
می شود به منابع قدرت وصل است 
و افــرادی از وی حمایت می کنند، 
همچنان در این زمینه فعالیت دارد 
و حل شــدن این معضــل نیازمند 
برخورد جدی مســئولان عالی رتبه 

و دولتی با او است. 
مهر

مدیر کل دفتر غلات و محصولات اساســی 
وزارت جهــاد کشــاورزی از هدفگذاری برای 
تولید 764 هزار تن حبوبــات تا پایان برنامه 
ششم توســعه در قالب طرح افزایش ضریب 
خوداتکایی و سیاســت های اقتصاد مقاومتی 

خبر داد. 
بــه گزارش فودنا و به نقــل از پایگاه اطلاع 
رســانی وزارت جهاد کشاورزی، کاوه خاکسار 
پیش بینی کرد: تا ســال 13۹۹ حدود 3۰3 
هزار تن نخود، 1۰8 هزار تن عدس،۲85 هزار 
تن لوبیا و 68 هزارتن سایر حبوبات در کشور 

تولید شود.
وی افزایــش عملکــرد و پایــداری تولید 
حبوبــات را از اهداف دفترغلات و محصولات 
اساسی عنوان کرد و گفت: در این راستا و به 
منظور تحقق برنامه ششــم توسعه در حوزه 
حبوبات، پروژه هایی همچون ساماندهی بذر، 
تغذیــه گیاهی و مصرف بهینه کود، توســعه 
مکانیزاســیون، مدیریت فنی و ارتقای بهبود 
عملیــات زراعی، کنترل عوامل خســارت زا، 
همکاری با مراکز بیــن المللی مانند ایکاردا، 

حمایــت از طرح های کاربــردی تحقیقاتی، 
کشاورزی حفاظتی و بیمه محصولات تهیه و 

اجرای آن از امسال آغاز شده است.
خاکسار، ســطح زیرکشت حبوبات پاییزه و 
بهاره سال زراعی ۹4-۹5 را 8۰۹ هزار هکتار 
عنوان و برآورد کرد: از این ســطح نزدیک به 

75۰ هزارتن محصول تولید شود.
وی خاطرنشان کرد: سطح زیرکشت حبوبات 
در سال ماقبل آن 776 هزار هکتار و کل تولید 

5۹۰ هزار تن بوده است.
خاکســار در عین حال میزان حبوبات مورد 

نیاز کشور را 75۰ هزارتن عنوان کرد.
وی گفت: ســال زراعی ۹4-۹5 استان های 
کرمانشــاه با 145 هزار هکتار، لرستان 1۰۲ 
هزار و 51۰ هکتار و کردســتان با 81 هزار و 
38۲ هکتار بیشترین سطح کشت نخودرا به 

خود اختصاص داده اند.
بــه گفته مدیر کل دفتر غلات و محصولات 
اساســی معاونت امور زراعت، بیشترین سطح 
کشــت عدس مربوط به اردبیل با ۲6 هزار و 
347 هکتار، آذربایجان شرقی ۲6 هزار هکتارو 

لرستان حدود 18 هزا رو 83۰ هکتار است.
وی بیشترین سطح کشت لوبیا را مربوط به 
استان های لرستان با ۲۰ هزار هکتار، فارس 
18 هزار هکتار و خوزســتان 14 هزار و 5۰۰ 

هکتار دانست.
خاکســار با بیان این که در نتیجه اقدام ها 
و اجرایی شــدن برنامه ها، عملکرد حبوبات 
افزایش نشان می دهد، اظهار داشت: عملکرد 
نخــود از 445 کیلوگرم در واحد ســطح در 
ســال زراعی ۹3-۹4 بــه 5۹7 کیلوگرم در 
سال زراعی ۹4-۹5، عدس از 5۲1 کیلوگرم 
بــه 61۹ کیلوگرم، لوبیا از ۲11۹ کیلوگرم به 
۲۲۹3 کیلوگرم و ســایر حبوبات مانند ماش 
و باقــالا از 1668 کیلوگرم به ۲۲۰6 کیلوگرم 

رسیده است.
وی افزود: طبق گزارش ها در نتیجه افزایش 
عملکرد تولید، امسال نخود نزدیک به 5۰ هزار 
تن، لوبیا حدود 1۰ هزار تن و ســایر حبوبات 
به غیر از عدس بیش از نیاز داریم و از این رو 
برای صادرات مازاد تولید این محصولات برنامه 

ریزی کرده ایم

تولید 764هزار تن حبوبات تا پایان برنامه ششم توسعه

قاچاقچی سم پشت کار عام المنفعه مخفی شد
توقیف محموله قاچاق خشکبار
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